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آب یکی از نیازهای اساســی و ضروری در شهرستان های 
دشتی و تنگســتان است که تســریع در تکمیل سدهای 
»باهوش« و »دشت پلنگ« می تواند بخشی از این مشکلات 
را رفع کند.به گزارش مهر، آب به عنوان یکی از چالش های 
اساسی در استان بوشهر محسوب می شود و این استان در 
زمینه تأمین آب شرب و آب کشاورزی با کمبودهای جدی 
روبرو اســت. علی رغم اقداماتی که تاکنون در زمینه ایجاد 
زیرساخت های تأمین آب در ســطح استان صورت گرفته 
ولی همچنان مشکلات وجود دارد و نیاز است که پروژه های 
حوزه آب این استان شتاب بیشتری به خود بگیرد.ساخت 
سد یکی از مهمترین راهکارها برای تأمین آب است که در 
استان بوشهر نیز اقداماتی در این زمینه صورت گرفته است 
و هم اکنون چند پروژه مهم سدســازی در این اســتان در 
دست اجرا اســت.از جمله این پروژه ها می تواند به سدهای 
»باهوش« و »دشــت پلنگ« در شهرســتان های دشتی و 
تنگستان اشــاره کرد که تکمیل این سدها زمینه ساز رفع 
بخشی از مشکلات تأمین آب در استان بوشهر خواهد بود.
فرماندار تنگستان در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: 
در سفر رئیس جمهور در مهر ماه ۱۴۰۰ به استان بوشهر، 
کشــاورزان تنگســتانی در دیدار چهره به چهره با رئیس 
جمهور، خواســتار بهبود وضعیت آب و احداث سد باهوش 
شدند و بلافاصله با دستور رئیس جمهور، ساز و کار اجرایی 

پروژه آغاز شد.
احمــد لطفی افزود: با پیش بینی تمهیــدات لازم و تأمین 
اعتبارات مورد نیاز، در هفته دولت ۱۴۰۱ و کمتر از یکسال 
از نشســت کشــاورزان با رئیس جمهور، عملیات اجرایی 
احداث ســد باهوش آغاز شد.وی خاطرنشان کرد: اکنون و 
در حالی که حدود ۹ ماه از آغاز عملیات اجرایی سد باهوش 
می گذرد، ۱۷ درصد پیشــرفت فیزیکی این سد است و به 
فضل خدا با تلاش شبانه روزی، در موعد مقرر شاهد افتتاح 

سد باهوش باشیم.
لطفی در ارتباط با مشــخصات ســد باهوش تنگستان نیز 
گفت: این ســد در واقع از نوع بتنــی غلتکی به طول ۳۷ 
متــر و در حوضه آبریزی به مســاحت ۶۲۸ کیلومتر مربع 
بــا حجم مخزن ۱۸.۵ میلیون مترمکعب اســت.وی اضافه 

کرد: اعتبار این ســد بیــش از ۳۵۰ میلیارد تومان از محل 
اعتبارات ملی اســت و از مجری پــروژه می خواهیم با کار 
شــبانه روزی، در کمترین زمان ممکــن، طرح را تکمیل تا 

شاهد رضایتمندی کشاورزان عزیز 
باشــیم فرماندار تنگستان، کنترل 
ســیلاب های مخــرب و کاهــش 
خسارت های ناشی از آن را از اهداف 
اجرای سد باهوش برشمرد و خاطر 
نشان کرد: تأمین آب مطمئن برای 
بخشی  تأمین  نخلستان ها،  آبیاری 
از حقابــه نخیلات شــبکه آبیاری 
اهرم، کاهش فشار بر سفره های آب 
زیرزمینی منطقه و تثبیت مشاغل 
حوزه کشاورزی نیز از جمله اهداف 
احداث سد باهوش است. مدیرعامل 

آب منطقه ای اســتان بوشــهر در گفت وگو با خبرنگار مهر 
گفت: روند ســاخت سد دشت پلنگ با توجه به تجهیزاتی 

مستقر شده شتاب بیشتری می گیرد.علی محمدی با اشاره 
به بررســی مسائل و مشکلات سد دشــت پلنگ با حضور 
استاندار بوشهر اظهار داشت: حجم مخزنی سد ۱۵۰ میلیون 
متر مکعب و طول تاج سد نیز هزار 
متر است.مدیر عامل آب منطقه ای 
اســتان بوشــهر با بیان اینکه این 
سد از ســدهای نوین است، افزود: 
با توجــه به تجهیزاتی که مســتقر 
شــده روند ساخت سد دشت پلنگ 
شتاب بیشتری می گیرد.مدیر عامل 
شرکت آب منطقه ای استان بوشهر 
بیان کرد: با برنامه ریزی های به عمل 
آمده تلاش داریم در سال آینده سد 

آبگیری شود.
وی با اشاره به اینکه اعتبارات پروژه 
از محل فایناس خارجی است، گفت: اعتبار این پروژه ۳۲۳ 
میلیــون یوان معادل هزار و۵۰۰ میلیارد تومان اســت که 

تاکنون بخشــی از اعتبار تزریق شده است. استاندار بوشهر 
نیز در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار داشــت: در راستای 
توســعه و تکمیل طرح های حوزه آب در اســتان بوشــهر 
اقدامــات خوبی صورت گرفتــه و برنامه های مهمی در این 
زمینه داریم.احمد محمدی زاده تسریع در تکمیل سدهای 
باهوش و دشــت پلنگ را ضروری دانست و اضافه کرد: در 
بازدیدی که از این دو پروژه مهم داشــتیم، مسائل مربوط 
به هر یک از آنها بررســی و برای رفع مشکلات برنامه ریزی 
شد.وی میزان پیشرفت فیزیکی سد باهوش در شهرستان 
تنگســتان را ۱۷ درصد عنوان کرد و ادامه داد: سد دشت 
پلنگ نیز ۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد که تلاش داریم 

تا سال آینده شاهد آبگیری بخشی از این سد باشیم.
اســتاندار بوشــهر با اشــاره به اینکه ساخت ســد یکی از 
راهکارهای مهم برای تأمین آب در اســتان بوشــهر است 
افزود: این سدها باعث می شود که آب ها به جدی ریختن به 

دریا برای مصرف شرب و کشاورزی استفاده شوند.
وی اجرای طرح های ســد ســازی و آبخیزداری در استان 
بوشــهر را اقداماتی مهمــی  برای جلوگیــری از هدررفت 
آب دانســت و تصریح کرد: در این راســتا اعتبارات خوبی 
در اســتان بوشــهر مد نظر قرار رفته است.محمدی زاده با 
تشریح آخرین وضعیت اجرای سد دشت پلنگ تصریح کرد: 
کارهای ســخت سد دشت پلنگ پشت سر گذاشته شده و 
امســال پروژه فعال تر و شاهد تغییرات گسترده تری در سد 

خواهیم بود.
وی ادامه داد: در گذشــته نیروهای خارجی برای ما ســد 
می ســاختند ولی امروز بهترین و بزرگترین سدها با دست 
توانمند بچه های همین ســرزمین ساخته می شود.استاندار 
بوشهر با اشاره به پیشرفت ۳۵ درصد سد دشت پلنگ گفت: 
تلاش می شود در سال آینده بخشی از سد آبگیری شود.وی 
یادآور شــد: روند کار به نسبت به ماهه گذشته بهتر شده و 
از طرفی تجهیزات و نیروی انسانی از سد باغان به این سد 
دشت پلنگ انتقال داده شــده تا روند کار شتاب بیشتری 
بــه خود بگیرد.امید می رود که مســئولان با جدیت پیگیر 
ساخت و تکمیل سدهای استان بوشهر باشند تا مردم کمتر 

از گذشته با چالش بی آبی روبرو شوند.

وضعیت وخیم منابع آبی استان بوشهر

دشتیوتنگستانتشـنهاند
26 پایانه بندری کشور

 به بخش خصوصی واگذار شد 
گروه شهرستانها - صبا کرمپورنیا: رئیس اداره امور بندری سازمان بنادر 
و دریانوردی گفت: از ســال ۸۲ به عنوان زمان آغاز طرح واگذاری پایانه های 
بنــدری به بخش خصوصــی، تاکنــون ۲۶ پایانه بندری اعــم از پایانه های 
کانتینری، جنرال کارگو و غلات به بخش خصوصی واگذار شده است. علیرضا 
آذرباد در نشست تخصصی حمل و نقل و نگهداری کالاهای خطرناک در بندر 
بوشــهر اظهار داشت: این واگذاری ها در اجرا اصل ۴۴ قانون اساسی است که 
همچنان این روند در بنادر کشــور تداوم دارد. وی افزود: اکنون ۱۸ شــرکت 
کار راهبری پایانه های عملیاتی بنادر را بر عهده دارند که این پایانه ها عملیات 
باربری و انبارداری در بنار جنوب و علاوه بر این ها خنکاری در بنادر شمالی را 
بر عهده دارند.رئیس اداره امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی تصریح کرد: 
در فرایند واگذاری پایانه های بنــدری به بخش خصوصی تمامی فعالیت   های 
تصدی گری در قالب قرارداد به بخش خصوصی واگذار شــدند که این روند به 
ارتقا کیفیت خدمات بندری و رضایت مندی مشتریان منتج شده است.آذرباد 
در ادامه خاطرنشــان کرد: در این قراردادها سعی شده تا تمامی الزام ها برای 
انجام بهینه خدمات بندری پیش بینی شود.وی گفت: نظارت بر اجرای دقیق 
مفاد و تعهدات بخش خصوصی در قراردادهای بندری و ارزیابی عملکرد آنها 
از اهم موضوع های است که به بهبود ارائه خدمات منجر شده است.آذرباد ادامه 
داد: مشتریان بندری اکنون با بخش خصوصی روبرو هستند که سازمان بنادر 
و دریانوردی به ســهم خود هموار تلاش دارد قراردادها به نحوی تنظیم شود 
که رضایت مندی حداکثری مشتریان سازمان تامین شود.وی اضافه کرد: این 
قراردادها هر ســاله موردبازنگری قرار می گیرد تا با نظارت دقیق بر مفاد این 
قراردادها با رویکردی برد - برد خدمات بندری به بهترین نحو ممکن محقق 
شود و ســوانح و چالش ها به کمترین میزان ممکن برسد.آذرباد تصریح کرد: 
در حــوزه خدمات بندری، از حیث کنترل و نظارت بر رعایت اســتانداردها و 
شناسایی انحراف احتمالی بسیار مهم و ضرورتی اجتناب ناپذیر است چراکه 
در غیر این صورت اختلال جدی در فعالیت ها رقم می خورد.در این نشســت 
تخصصی دکتر هاشــمی در تشریح دستور العمل های حمل و نقل و نگهداری 

کالاهای خطرناک توضیحاتی برای حاضران ارائه کرد.

۱6 فقره انشعاب غیر مجاز آب در بوشهر شناسایی شد
گروه شهرســتانها - صبا کرمپورنیا: حســین رخشــنده مدیر امور آبفا 
شهرســتان بوشــهر صبح امروز در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: حفظ و 
نگهداری از تاسیســات آبرســانی نقش کلیدی در تامین آب پایدار دارد.وی 
از تعویض ۴ دستگاه الکتروپمپ حلزونی مربوط به تاسیسات آبرسانی شهید 
ماهینی خبر داد و گفت: تعویض این الکتروپمپ ها می تواند تسریع در آبگیری 
تانکری و از ایجاد صف  های خودرویی جلوگیری نماید. رخشــنده اعتبار این 
عملیات نوســازی را ۸۰۰ میلیون ریال دانست و بیان کرد: شبکه آبی کوچه 
مهــر ۱۶ کوی امامزاده نیز به طول ۱۰۰ متر و با اعتباری بالغ بر یک میلیارد 
۸۰۰ میلیون ریال توســط پرسنل فنی توسعه یافت.مدیر امور آبفا شهرستان 
بوشــهر اضافه کرد: در خیابان های خبرنگار و جمهوری در راســتای کیفیت 
بخشی و فشار مناسب آب به ترتیب ۴۷ و ۲۱ متر توسعه شبکه آب و فاضلاب 
صورت گرفت.وی خاطر از شناسایی ۱۶ فقره انشعاب غیر مجاز در شهرستان 
بوشهر خبر داد و خاطرنشان کرد: در راستای حفظ احقاق مشترکین آبفا این 

موارد به مقام قضایی معرفی شدند.

50 واحد تولیدی تعطیل قـزوین
 به چرخه تولید باز می گردد 

معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار قزوین گفت: درحال حاضر حدود 
۵۰ واحد تولیدی تعطیل داریم که امکان بازگشــت بــه چرخه تولید دارند 
و برای بازگشــت آن ها در ســال جاری برنامه ریزی شده است.علی رحمانی 
در گفت وگــو با خبرنگار ایلنا در قزوین با اشــاره بــه اقدامات صورت گرفته 
برای حل چالش های واحدهای تولیدی مشــکل دار گفت: در ســال گذشته 
مشکلات ۶۰ واحد تولیدی که تعطیل بوده حل شده و این واحدها به چرخه 
تولید بازگشــتند.معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار قزوین ادامه داد: 
علاوه بر واحدهای تعطیل واحدهایی هم داریم که در حال فعالیت هســتند 
اما در بخش های مختلف با مشــکل مواجه اند، برای حل مشــکلات آن ها به 
طور مستمر جلسات ستاد تســهیل در استان برگزار می شود.وی اضافه کرد: 
در ســتاد تسهیل مشــکلاتی که در استان قابل رفع باشــد بررسی و عموما 
مشکلات حل می شود، مشکلاتی هم که نیازمند تصمیم گیری در سطح ملی 
باشند به مرکز ارسال می شوند.این مســئول اظهار کرد: قزوین دارای حدود 
چهار هزار واحد تولیدی است که در زمینه های متنوعی فعالیت دارند؛ از این 
رو مشــکلات آن ها هم در حوزه های مختلف است و هر بخش مسائل خاص 
خود را دارا اســت که مشکلات حقوقی، تامین اجتماعی، مالیات و بانک ها از 
جمله آن ها هســتند.وی درباره مشــکلات برخی شرکت ها مانند تولی پرس 
گفت: مشــکلات این واحدها در سطح ملی اســت و برای آن چند جلسه در 
نهاد ریاست جمهوری و به ریاست معاون اجرایی رئیس جمهور برگزار شده، 
مشــکلات آن مربوط به یک مجموعه سرمایه گذاری و در استان های قزوین، 
زنجان و چند اســتان دیگر است که در حال بررسی است.رحمانی ادامه داد: 
مشکلات این واحدها به خصوصی سازی و تغییر مالکیت برمی گردد، در برخی 
موارد واگذاری می توانســت به نحوی باشد که حداقل شرکت تعطیل نشود، 

البته مسایل دیگری هم درباره این واحدها وجود دارد.

باغات زیتون طارم
 امسال عملکرد بالایی نخواهد داشت

رئیس جهادکشاورزی شهرستان طارم گفت: امسال فقط ۳۵ درصد از درختان 
زیتون در شهرستان طارم گل دهی دارند که با توجه به گرمازدگی و ... میزان 
میوه درختان کمتر نیز خواهد شد.منوچهر یارمحمدی در گفت وگو با ایسنا، 
درباره وضعیت گل دهی درختان زیتون در شهرستان طارم، اظهار کرد: سال 
گذشته، ســال آور درختان زیتون در شهرستان طارم بود و قطعا سال جاری 
میزان گلدهی و میوه درختان زیتون در شهرستان کم خواهد بود؛ به صورتی 
که میزان گل دهی درختان در سال جاری تنها ۳۵ درصد سال گذشته است.

وی افزود: ارقام کاشــت شــده غالب زیتون در شهرستان طارم، محلی است 
و ارقام خارجی ســطح زیرکشــت کمتری را به خود اختصاص داده اند و در 
سال جاری ارقام خارجی بهتر از ارقام محلی گل دهی داشته اند. از ارقام خارجی 
کاشــت شده در شهرستان می توان کنسروالیا، مانزانیلا، کرونائیکی، اربیکن و 
ســویلانا را نام برد.این مسئول تصریح کرد: امسال تنها ۳۵ درصد از درختان 
زیتون در شهرستان طارم گل دهی دارند که با توجه به گرمازدگی و ... میزان 
میوه درختان کمتر نیز خواهد شــد، اما این میوه ها درشت و گوشتی خواهند 
بود.رئیس جهادکشاورزی شهرستان طارم خاطرنشان کرد: با توجه به درشت 
بودن میوه های زیتون در سال جاری احتمال حمله آفت مگس زیتون در باغات 
زیتون بالا اســت و باغ داران از این جهت باید آماده باشند؛ البته ۳۰ ایستگاه 
ردیابی افت مگس زیتون در شهرســتان وجود دارد که کارشناسان هر ۵ روز 
یک بار با انجام ردیابی از وضعیت آفت آگاه می شوند که در صورت طغیان آفت 

مبارزه به موقع انجام شود.

کشف زمین خواری ۱۳0 میلیارد ریالی 
در شهرستان مُهر

فرمانده انتظامی  مُهر از توابع استان فارس، از رفع تصرف ۴۳ هزار و ۶۱۹متر 
اراضــی ملی بــه ارزش ۱۳۰ میلیارد ریال و دســتگیری یک متهم در رابطه 
با این تخلف در آن شهرســتان خبر داد.سرهنگ بهادر رزمجویی در تشریح 
جزئیات این خبر به خبرنگاران گفت: در پی دریافت گزارشی مبنی بر تصرف 
اراضــی ملی واقع در یکی محله های شهرســتان مُهر، مأموران پلیس آگاهی 
بررســی موضوع را در دســتور کار خود قرار دادند.او افزود: ماموران به همراه 
کارشناسان اداره منابع طبیعی پس از هماهنگی با مرجع قضائی به محل مورد 
نظر اعزام و موفق شــدند ۴۳ هزار و ۶۱۹ متر اراضی ملی تصرف شــده را به 
بیت المال بازگردانند.فرمانده انتظامی شهرستان مُهر با بیان اینکه کارشناسان 
ارزش اراضی رفع تصرف شــده را ۱۳۰ میلیارد ریال برآورد کردند، گفت: در 
این راســتا یک نفر دستگیر و پس از تکمیل پرونده به مراجع قضائی معرفی 
شد.رزمجویی از عموم شهروندان خواست در صورت اطلاع از هرگونه تصرف 
اراضی ملی توســط افراد سودجو، مراتب را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ 

گزارش کنند.

اخبار کوتاه

مدیرعامل ســازمان قطار شهری شهرداری قم توســعه مترو این شهر به سمت 
مسجد مقدس جمکران را نیازمند اعتباری بالغ بر ۶ هزار میلیارد تومان برشمرد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدرضا انگشــت بــاف در گفتگو با خبرنگاران اظهار 
داشــت: از آغاز پروژه متروی قم در ســال ۱۳۹۱ تاکنون حدود ۶ هزار و ۵۰۰ 

میلیارد تومان هزینه شده است.
مدیرعامل ســازمان قطار شهری شهرداری قم ادامه داد: این میزان هزینه بدون 
در نظر گرفتن هزینه های صورت گرفته برای تملکات در مسیر خط یک مترو قم 
است و امروز احداث یک کیلومتر مترو با احتساب هزینه هایی همانند فعالیت های 
عمرانی و تجهیزات و ناوگان ۲ هزار میلیارد تومان اســت.وی عنوان داشــت: در 
حــال حاضر برای تأمین و خرید ۱۵ واگن جهت راه اندازی خط یک متروی قم 
هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز اســت که وزارت کشور برای تأمین آن وعده داده 

تا از محل فروش اوراق مشارکت که در بودجه امسال لحاظ شده پرداخت شود.
انگشــت باف با اشاره به توسعه مترو قم به سمت مسجد مقدس جمکران اظهار 
داشت: این موضوع مورد تاکید ارکان سازمان قطار شهری و شورای اسلامی شهر 
قم اســت و برنامه ریزی اولیه در این زمینه صورت پذیرفته اســت.وی ادامه داد: 
اقداماتــی از قبیل بازنگــری، مطالعات، طراحی و تهیه اســناد مربوطه در حال 
پیگیری و انجام است و اجرای این فاز از پروژه با اضافه شدن حداقل ۳ ایستگاه 
و ۹ کیلومتر مســیر، نیاز به تأمین حداقل ۶ هــزار میلیارد تومان اعتبارات دارد 
و اجرای آن نیز تا مهرماه ســال ۱۴۰۴ برنامه ریزی شده است.مدیرعامل سازمان 
قطار شهری شــهرداری قم همچنین کاهش اعتبارات مورد نیاز و افزایش چند 
برابری نرخ تجهیزات و مصالح طی سال های اخیر را از مهم ترین عوامل تأخیر در 

اجرای مترو قم برشمرد.

مدیرکل منابع طبیعی اســتان کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
امســال عرصه های جنگلی آفت زده جوانه خــوار بلوط این 

استان ۸۰۰۰ هکتار است.
سعید جاویدبخت در گفت وگو با خبرنگار ایسنا در رابطه آفت  
جوانه خوار بلوط و آفت برگ خوار بلوط افزود: آفت جوانه خوار 
بیشتر جنگل های مناطق سردسیری را درگیر می کرد که در 
سال گذشته ۳۳ هزار هکتار از جنگل های استان درگیر این 
آفت شد.وی اظهارکرد: با توجه به ارزیابی های صورت گرفته 
بارش های خوب و کاهش دما تاثیر مثبتی بر این آفت داشته 

و امسال عرصه های جنگلی آفت زده جوانه خوار بلوط استان 
کهگیلویه و بویراحمد هشت هزار هکتار است.مدیرکل منابع 
طبیعی استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: آفتی 
به نــام »ملخ پا کوتاه« در مزارع مناطق لوداب ایجاد شــده 
که عمدتا برای جنگل های بلوط مشکلی ایجاد نمی کنند و 
تاثیرگذاری آن بر روی مزارع کشاورزی و علوفه های سطحی 
است که از طریق جهاد کشــاورزی اقدامانی در حال انجام 

است.
جاویدبخت تصریح کرد: در تمام عرصه های استان برنامه ریزی 

لازم صورت گرفته و کارشناسان گیاه پزشکی فعال شدند و 
دلیل اینکه ســطح آفت کاهش پیدا کــرده به دلیل پایش 
خوب صورت گرفته است.وی از تصویب طرح تحقیقاتی آفت 
بلوط در شورای عالی پژوهش استان کهگیلویه و بویراحمد 
خبر داد و عنوان کرد: طرح تحقیقاتی آفت بلوط در شورای 
پژوهش به تصویب شــد و از سوی بنیاد نخبگان و دانشگاه 
یاسوج در حال اجراست.جاویدبخت در خصوص تامین منابع 
برای مبــارزه با آفت جوانه خوار بلوط ادامه داد: بخشــی از 
اعتبارات مورد نیاز بــرای مبارزه با این آفت از طریق منابع 

داخلی منابع طبیعی تامین شــد و در راستای جوان  سازی 
جنگل های بلوط که به علت آفت آسیب دیده اند، هم مبلغ 
۱۰ میلیارد تومان از محل مســئولیت های اجتماعی وزارت 
نفت در نظر گرفته شــد که اختصاص داده شود و به زودی 
نتایج پایش در این زمینه مشخص می شود.وی در خصوص 
آفت  بــرگ خوار بلوط بیان کرد: با توجه به شــرایط آب و 
هوایی و کاهش دما جمعیت این آفت نسبت به مدت مشابه 
سال قبل نیز کاهش یافته و ارزیابی نهایی بعد از تحقیقات 

دانشگاه یاسوج اطلاع رسانی می شود.

سرپرست سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری تربت حیدریه گفت: 
ساخت ساختمان جدید آتش نشانی تربت حیدریه به مساحت ۹۰۰ مترمربع و به 

۱۵ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
عظیــم چوپــان در گفت وگو با خبرنگار ایلنــا اظهار کرد: تمام ســاختمان های 
مســکونی، تجاری و اداری تربت حیدریه که زمان ســاخت آنها به قبل از ســال 
۱۳۹۵ باز می گردد، ناایمن اســت که متاسفانه شامل ساختمان آتش نشانی شهر 
که صدرصد تخریبی اســت نیز می شود. سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شــهرداری تربت حیدریه افزود: با ناایمن بودن ساختمان ایستگاه مرکزی 
آتش نشــانی در صورت وقوع کوچکترین حادثــه در تربت حیدریه، به جای آنکه 
همکاران من به کمک مردم بشــتابند، این شهروندان هستند که باید به کمک ما 
در ایستگاه مرکزی بیایند. چوپان گفت: برای ساخت ایستگاه مرکزی آتش نشانی 
قطعه زمینی به مساحت ۹۰۰ مترمربع در ابتدای تقاطع خیابان جانباز و خرمشهر 
جانمایی شده که برای ساخت آن دست کم به ۱۵ میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
سرپرست ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تربت حیدریه گفت: با 
توجه به تخریبی بودن ساختمان ایستگاه مرکزی و تجهیزات خودرویی اسقاطی، 
اینک با دســت خالی و غلاف بدون اسلحه به شهروندان حادثه دیده امدادرسانی 
می کنیم.  چوپان افزود: ساختمان مرکزی این سازمان امدادرسان فاقد ایمنی است 

و طبق نظر کارشناسان »تخریبی« محسوب می شود و ایستگاه های ۲ و ۳ ما نیز 
کیفیت چندانی به لحاظ فنی ندارند.سرپرست سازمان آتش نشانی تربت حیدریه 
در ادامه به تعداد پرسنل کنونی این سازمان امدادرسان اشاره کرد و گفت: اکنون 
کارهای امدادرســانی توسط ۵۵ نفر پرســنل عملیاتی و چهار نفر پرسنل اداری 

محقق می شود.
سرپرســت سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی تربت حیدریه ضمن آنکه از افراد 
نیکوکار درخواســت کمک برای ساخت این بنای امدادرسانی را داشت، افزود: در 

غیر این صورت باید سراغ اعتبارات داخلی شهرداری، استانی و یا ملی باشیم. 
چوپان گفت: اهمیت این مشــکل برای مسئولان بالادســتی و به خصوص افراد 
نیکوکار زمانی بیشتر مشخص می شــود که بدانند قریب ۷۰ درصد تجهیزات ما 
در ایستگاه مرکزی متمرکز و برای تربیت هر نیروی متخصص دست کم سه سال 
زمان نیاز و از دایره انصاف و اخلاق انســانی به دور اســت، در صورت وقوع حادثه 

همکاران خود را از زیر آوار بیرون بکشیم.
وی در ادامه به وضعیت ســاختمان های دولتی نیز پرداخت و گفت: از نگاه ما آنها 
نیز ناایمن و برای تمام مدیران دستگاه های چنین بناهایی صورت وضعیت مکتوب 
صادر و ارسال کردیم.سرپرست ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تربت حیدریه در بخش دیگری وضعیت فنی کارخانه های این خطه را مثبت ارزیابی 

کرد و افزود: هر چند ســازه برخی کارخانه ها استقامت لازم برای نصب منبع آب 
به منظور تجهیز کارخانه به سیستم های جدید اطفای حریق مرکزی را ندارند، اما 
چون از حیث داشتن کپســول اطفای حریق پیش بینی های لازم را داشته اند، از 
منظر فنی فاقد ایراد هستند.چوپان افزود: این در حالیست که طبق جدول چارت 
اداری، می بایست دارای ۹۸ نفر پرسنل باشیم که ۶۸ نفرشان عملیاتی و بقیه اداری 

و کارشناسی باشند.

رئیس پژوهشــکده آب و محیط زیست دانشگاه فردوسی 
مشــهد با اشــاره به شوری آب در شــرق مشهد و کمبود 
تصفیه خانه در مشهد گفت: اندازه گیری زیادی از وضعیت 
آلودگی سفره های آب زیرزمینی نداریم؛ مهمترین عاملی 
که در کشــف رود وجود دارد، EC یا هدایت الکتریکی آب 
است که نشان می دهد چه میزان املاح در آب وجود دارد.
کامران داوری در گفت وگو با ایســنا در خصوص وضعیت 
کشــف رود اظهار کرد: باید منشــاء آبی که در کشف رود 
جاری می  شــود را مــورد توجه قرار داد. منشــاء این آب 

عمدتا پساب تصفیه شده، بای پس فاضلاب تصفیه خانه ها 
و ســپتاژ و فاضلاب های محلی بوده کــه از محدوده های 
حاشیه رودخانه وارد می شــود اما عمده منشاء مربوط به 
پساب تصفیه شده و فاضلاب بای پس شده است.وی با بیان 
اینکه فاضلاب تصفیه شــده باید با کیفیت مناسبی تصفیه 
و تخلیه شــود تا مشکلی برای محیط و انسان ایجاد نکند، 
عنوان کرد: متاســفانه این اتفــاق رخ نمی دهد و کیفیت 
تصفیه خوب نیســت. ما از لحاظ استاندارد مجاز نیستیم 
آب فاضلاب را برای کشاورزی استفاده کنیم. اگر آب آلوده 

برای کشاورزی استفاده شود مخاطراتی دارد، ممکن است 
آلودگی  های موجود در آب اعم از شیمیایی و میکروبی به 
انسان منتقل شود به خصوص اگر با آن سبزیجات و موادی 
که خام مصرف می شود، تولید شود؛ متاسفانه در کشف رود 

این اتفاق می افتد.
داوری گفت: از لحاظ زیست محیطی آب آلوده به سفره آب 
زیرزمینی نفوذ کرده و آن را آلوده می کند و ممکن اســت 
بیماری هایی را در پیرامون خود ایجاد کند. حشــره ها نیز 
این آلودگی را با خود جابه جا می کنند. در صورت آبیاری با 
این آب آلوده، احتمال دارد خاک بعد از مدتی کیفیت خود 
را از دســت بدهد.رئیس پژوهشــکده آب و محیط زیست 
دانشگاه فردوسی مشهد با اشــاره به اینکه ما اندازه گیری 
زیادی از وضعیت آلودگی سفره های آب زیرزمینی نداریم، 
تصریح کرد: مهمترین عاملی که در کشف رود وجود دارد، 
EC یا هدایت الکتریکی آب اســت که نشان می دهد چه 
میزان املاح در آب وجود دارد. شوری آب در شرق مشهد 
بسیار بالا اســت و در محدوده باغ گیاه شناسی که ابتدای 
بلوار فرودگاه قرار دارد شــوری حدود ۵۳۰۰ داریم. در ۳۰ 
ســال گذشته شوری آب کمتر بوده و اکنون در حال رشد 

اســت.وی افزود: این شــوری علل متعددی دارد. آب های 
بالادست حوزه ســالم و خوب اســت اما هرچه به سمت 
پایین دست حرکت می کنیم کیفیت آب بدتر می شود. یک 
دلیل آن ورود آلودگی هایی اســت که به صورت طبیعی یا 
به وسیله انسان به آب زیرزمینی می رسد. داوری بیان کرد: 
این وضعیتی که اکنون در کشــف رود وجود دارد، شایسته 
کلان شهر مشهد نیست. مبلغ زیادی در این منطقه هزینه 
شده تا کشف رود از این وضعیت نجات پیدا کند اما مسئله 
کشــف رود آلودگی بوده و به جای اینکــه آلودگی درمان 

شود، در دو طرف رودخانه خاکریز ایجاد کرده اند.
رئیس پژوهشــکده آب و محیط زیست دانشگاه فردوسی 
مشهد ادامه داد: آیا مســئله کشف رود این بوده که در دو 
طرف رود خاکریز ایجاد کنند یا اینکه آلودگی درمان شود؟ 
این کار آلودگی و برداشت آب آلوده را حذف نکرده است. 
مسئله اصلی ما در کشــف  رود این نیست. اگر آلودگی در 
منشــاء مدیریت می شــد و وارد رودخانه نمی شد یا اگر با 
کیفیت مناســب وارد رودخانه می شــد، مشــکلی وجود 
نداشت. مشــکل اصلی در مشهد کمبود تصفیه خانه است 

که باید توسعه پیدا کند.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم:

توسعه مترو قم به سمت جمکران 6 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

مدیرکل منابع طبیعی استان کهگیلویه و بویراحمد خبر داد

۸000 هکتار از جنگل های کهگیلویه و بویراحمد دچار آفت جوانه خوار بلوط

سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تربت حیدریه:

تمام ساختمان های تربت حیدریه قبل از سال ۹5 ناایمن هستند 

رئیس پژوهشکده آب و محیط زیست دانشگاه فردوسی مشهد:

شوری آب در شرق مشهد بسیار بالاست

آبیاری  بــرای  مطمئن  آب  تأمیــن   
نخلســتان ها، تأمین بخشی از حقابه 
نخیلات شــبکه آبیاری اهرم، کاهش 
فشــار بر ســفره های آب زیرزمینی 
منطقــه و تثبیــت مشــاغل حوزه 
احداث سد  اهداف  از جمله  کشاورزی 

باهوش است


